
نقشپذیری منطقه آزاد چابهار در توسعه کلان اقتصاد کشور

به گزارش روابط عموم و امور بین الملل منطقه آزاد چابهار عبدالرحیم کردی درخصوص ظرفیتها و توانمندیهای منطقه آزاد چابهار

افزود: منطقه آزاد چابهار در طول عمر ۲۵ساله خود فراز و فرودهای بسیاری را تجربه کرده است؛ اما امروز روند تحول و اعداد و ارقام

شواهدی را دال بر اینه این منطقه آزاد پس از سالها به ریل اصل بازگشته است را نشان مدهد، تا جای که ارزش تولیدات این

منطقه در سال۹۲، ۵۰میلیارد تومان بوده است که در پایان سال۹۶ این عدد به ۱۰۸۳میلیارد تومان رسیده است؛ همچنین تعداد

واحدهای فعال تولیدی منطقه آزاد چابهار در سال۹۲، ۱۸واحد بوده است که در سال۹۷ این تعداد به ۲۱۵شرکت فعال تولیدی

افزایش پیدا کرده است، که فعالیت این واحد کاملا هدفذاری شده و براساس راهبردهای مشخص انجام مگردد؛ زیرا ما در چابهار

پذیرفتهایم که باید ی نقش و ماموریت مل را در اقتصاد کلان کشور داشته باشیم که مجموعههای فولاد و پتروشیم در منطقه

براساس این نقش تعریف شدهاند.

وی درخصوص راهبرد دوم منطقه آزاد چابهار در اقتصاد کشور گفت: همچنین برای خود تلیف کردهایم که در اقتصاد محل نیز

اثرگذار باشیم، که در این حوزه توسعه خوشههای فولاد و پتروشیم را در دستورکار داریم؛ به همین منظور برای ۲۴واحد پتروشیم و

۴واحد فولادی مجوز فعالیت صادر شده است که تعدادی از این واحدها شروع به فعالیت کردهاند.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار درباره مزیتهای رقابت منطقه متبوع خود اظهار داشت: تولید مواد غذای با تمرکز بر اقتصاد

افغانستان و پاکستان را در برنامه داریم؛ همچنین هدفذاری بر روی صنای انرژیبر که جزء پتانسیلها و مزیتهای منطقه محسوب

در برنامه داشتهایم که اقدامات خوب و قابل قبول فولاد و فرآوری مواد غذای ریفاینریها، حوزههای پاییندست شوند ازجمله مینم

نیز در خصوص موضوعات مطرح شده، صورت گرفته است.

در منطقه آزاد چابهار، ۳۳۰شرکت خارج کردی با اشاره به ثبت ۳۰۰۰شرکت در منطقه آزاد چابهار گفت: از این تعداد شرکت ثبت

هستند که در حدود ۱۳۰شرکت با سرمایهگذاری مستقیم عزیزان کشور افغانستان و یا با مشارکت آنان تاسیس شدهاند. عمده فعالیت

این شرکتها، تجاری بوده که در سالهای اخیر تغییر استراتژی داشتهاند و از تجارت صرف، به تولید در منطقه روی آوردهاند و

محصول نهای را صادر مکنند.

رئیس هیات مدیره سازمان منطقه آزاد چابهار عنوان کرد: در حال حاضر ۴۰۰واحد کوچ، متوسط و بزرگ صنعت در حال ساخت

در منطقه وجود دارد؛ که در حدود ۷۰واحد از این تعداد پیشرفت فیزی بیش از ۸۰درصد دارند و ۲۵۰واحد دیر نیز قریب به

۳۰درصد پیشرفت فیزی داشتهاند.

کردی درخصوص برنامهها و هدفذاری سال۹۸‐۹۹ سازمان متبوع خود در حوزه تولید اظهار داشت: بنا داریم که رکوردهای تولیدی

را براساس ماموریت که در مناطق آزاد تعریف شده است را انشاالله به ثبت برسانیم.

نولوژی و گسترش تعاملات بینالمللانتقال دانش و ت ،محل مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار افزود: درخصوص مشارکت جوام

ماموریتهای ویژهای را تعریف نمودهایم و در حال پییری هستیم.

کردی، پتروشیم، فولاد را جزء مهمترین پروژههای منطقه آزاد چابهار معرف کرد و گفت: مجتم فولاد در دو بخش تعریف شده که

بخش اول آن در حال انجام است و بخش دوم آن شامل ی کنسرسیوم ۱۰میلیون تن و با مشارکت فولاد مبارکه، گلگهر و چادرملو

عملیات خواهد شد که مطالعات این بخش را ی مشاور خارج در دست اجرا دارد و سایت سلشن نیز انجام شده است. همچنین



ی مجموعه آلومینیوم را در منطقه پیشبین کرده بودیم که سرمایهگذار در این بخش اعلام آمادگ کرده و منتظر نهای شدن طرح

توسعه منطقه هستیم تا عملیات اجرای این پروژه نیز آغاز گردد.

رئیس هیات مدیره سازمان منطقه آزاد چابهار درباره فرودگاه منطقه اذعان داشت: ی از مهمترین موضوعات که به جد دنبال کردیم،

اه مثبت وزیر محترم راه و شهرسازی، پس از ۳سال تلاش به ییریها جناب استاندار و نمبحث فرودگاه چابهار بود که با پی

جمبندی خیل خوب رسیدیم. قرارداد با پیمانار پروژه فرودگاه نهای شده، انشاالله در ماه جاری عملیات اجرای شروع خواهد شد

که متواند نقطه عطف برای موضوعات از قبیل رفتوآمد به چابهار باشد؛ چراکه این اتفاق به سایر مجموعههای مستقر در منطقه نیز

کم شایان خواهد کرد.

وی درخصوص تصویب طرح توسعه منطقه آزاد چابهار تصری کرد: مسائل ازجمله یسانسازی، یپارچ مدیریت شهری و سرریز

و ساکنین چابهار موضوع حائز اهمیت شود، برای مردم محلاثرات اقتصادی فعالیتهای سرمایهگذاری که در منطقه آزاد انجام م

بوده، همچنین مباحث مربوط به مرزهای هوای، دریای و زمین منطقه آزاد بسیار مهم مباشد که با الحاق بنادر، ایجاد فرودگاه و نقطه

متصل مرزی که در منطقه ریمدان دیده است، پس از ۲۵سال و با سپری کردن مشلات و موان فراوان، به همت و حمایت که در

دولت دکتر روحان صورت گرفت، این مسائل مرتف شد.

کردی درباره رشد و افزایش سرمایهگذاریها، شرکتهای ثبت شده در منطقه و قراردادهای منعقد شده اعلام کرد: در سال۹۷ و نسبت

به سال۹۳، رشد ۱۴برابری سرمایهگذاری محقق شده را تجربه کردیم؛ شرکتهای که در ۶سال اخیر (از سال۹۲ تا ۹۷) به ثبت

رسیدهاند، از مجموع شرکتهای ۱۵سال قبل بیشتر بودهاند و قراردادهای سرمایهگذاری ۳سال اخیر، از مجموع قراردادهای ۸سال قبل

و تعداد قراردادهای ۶ساله از مجموع قراردادهای ۱۲ساله پیش از آن بیشتر بوده و رشد چشمیری را داشته است. این اعداد نشان

مدهد که چابهار در ماموریتهای محوله و مورد انتظار و با خیز بلندی که برداشته، آماده است تا با ریلگذاری که فعالین اقتصادی در

منطقه داشتهاند؛ به سرانجام مطلوب برسد؛ کما اینه ما هم تلاش کردهایم با ایجاد زیرساختها، علاوه بر مرتف کردن نیاز فعالین

اقتصادی، زمینه را برای حضور سرمایهگذاران بعدی مهیا نماییم.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار درخصوص فعالیتهای عمران انجام شده در منطقه اذعان داشت: مجموعه کارهای عمران که از

سال۹۰ تا سال۹۵ در منطقه آزاد چابهار انجام شده، ۶۷میلیارد تومان بوده است، اما فقط در سال۹۶ و ۹۷ جمعا ۸۸میلیارد تومان

فعالیت عمران در منطقه انجام گردیده است و هماکنون ۱۴۰میلیارد تومان قرارداد با پیماناران داریم که عمدتا در حوزه زیرساختها

مباشد، ازجمله توسعه سایتهای صنعت، توسعه فضاهای گردشری و تامین آب و برق و نیازهای ضروری منطقه است که بسیار مهم

حیات مباشند.

وی عنوان کرد: در سالهای گذشته توانستهایم شرایط درآمدی خوب را برای سازمان فراهم نماییم که حاصل این اتفاق، سرعت گرفتن

پروژههای عمران در سط منطقه بوده؛ این موضوعات موجبات حضور بیشتر سرمایهگذاران را در پ داشته است.

رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار در پایان درخصوص مصوبات و بخشنامههای وض شده برای مناطق آزاد و

مشلات را که برای فعالین اقتصادی این مناطق ایجاد کرده است، گفت: ط دو سال گذشته و با توجه به تحولات و تحریمهای

لات و گرفتاریهایو به وجود آمدن شرایط سخت اقتصادی، منطقه آزاد چابهار هم نیز مانند سایر نقاط کشور دچار مش بینالملل

شده است، اما فرصتهای نیز نصیب این منطقه شده تا بتواند کم کننده به کلان اقتصاد کشور باشد. در این برهه از زمان،

ه عملا در شرایط جنشده است که با توجه به این اهها وضمجموعهای از قوانین و مقررات، ضوابط و دستورالعملها برای دست

اقتصادی قرار داریم، خوب است؛ چراکه این موضوع برای همان خصوصا فعالین اقتصادی قابل درک مباشد و خود را در این نبرد

سهیم مدانیم؛ اما به اقتضای ظرفیت قانون که در مناطق آزاد فراهم شده و از این منظر که این مناطق در شرایط کنون مخواهند و

متوانند کم کننده به کشور باشند، مسائل و چالشهای برای فعالین اقتصادی و تجار در این مناطق پیش آمده که غالبا در حوزه



وزارت صمت و هم در وزارت اقتصاد مباشد که عمدتا مربوط به مباحث گمرک است، که متوان با قدری ناه متفاوت به مناطق

آزاد، بخش عمدهای از مشلات را که در اقتصاد به وجود آمده را مرتف نماییم؛ امیدواریم این گشایش و رف موان با حمایت و همت

تصمیمسازان محقق گردد.


